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شرکت خدمات انفورماتیک اعلام کرد علی رغم 
مبادله 124 میلیون فقره چک در ســال گذشته، 
17 میلیون فقره از آن برگشت خورده که با وجود 
کاهش 8 درصدی آن، باز هم نشان دهنده تداوم 

وضعیت رکودی کشور می باشد.
به گزارش شــرکت خدمــات انفورماتیک، چکاوک 
سامانه ای برای پذیرش و پردازش الکترونیکی چک های 
کاغذی بین بانکی و انجام تراکنش های مبتنی بر آنها به 
صورت کاملًا الکترونیکی اســت که به جای برگه چک، 
تصویر پشــت و روی آن برای پردازش نهایی محتوا به 
بانک مربوطه ارســال شده و نتیجه پردازش، به صورت 

الکترونیکی به شعبه پذیرنده چک بازگردانده می شود.
این سامانه که از سال 1394 راه اندازی شده، امکان 
نظــارت موثر بانک مرکزی، رهگیری لحظه ای وضعیت 
چک های اشــخاص، اتصال برخط به اطلاعات و سوابق 
مشــتریان، ابلاغ ســریع چک های برگشتی، تسریع در 
فرآیند تسویه چک و شفاف سازی و امکان نظارت متمرکز 
بر نحوه و حجم تبادل چک های اشخاص را با امنیت کامل 

به ارمغان آورده است.
بنابر گزارش شــرکت خدمات انفورماتیک، در سال 
1395 بیش از 124 میلیون چک در ســامانه چکاوک 
تبادل شده که نســبت به سال قبل از آن چهار درصد 

رشد نشان می دهد.
از این آمار، بیش از 107 میلیون چک وصول شــده 

با تداوم رکود اقتصادی در کشور

17 میلیون فقره چک بانکی در سال 95 برگشت خورد

و حدود 17 میلیون چک نیز برگشــت خورده است که 
نسبت به ســال 94 تعداد چک های وصولی 3/3 درصد 
افزایش و چک های برگشــتی 8/8 درصد کاهش نشان 

می دهد.
در همین راســتا، چنانچه ایسنا گزارش داده است، 
طبق آخرین آمار مبادله چک در اردیبهشــت ماه سال 
جاری، چک های برگشــتی با رشد 36 درصدی مواجه 

شده اند.
آخرین آمار مربوط بــه مبادله چک از این حکایت 
دارد که در اردیبهشــت ماه امســال حدود 9/6 میلیون 

فقره چک به مبلغ حدود 59 هزار میلیارد تومان مبادله 
شــده است. این رقم از نظر تعداد حدود 28/9 و از نظر 

مبلغ تا 55/5 درصد افزایش یافته است.
درحالی که چک های مبادله شــده را مجموعه ای از 
چک های وصولی و برگشتی تشکیل می هد که چک های 
وصولی در اردیبهشت حدود 8/1 میلیون فقره بوده که تا 
27 درصد رشد دارد. از سوی دیگر مبلغ چک های وصولی 
با رشد 53 درصدی نسبت به ماه قبل به 46 هزار میلیارد 
تومان رسیده است. در مجموع در اردیبهشت ماه در کل 
کشــور 84/3 درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 

78/1 درصد از کل مبلغ آن وصول شده است.
چک های برگشتی آماری حدود 1/5 میلیون فقره از 
چک های مبادله شده را به خود اختصاص داده اند و مبلغی 
بالــغ بر 13 هزار میلیارد تومان را دربر می گیرند. تعداد 
چک های برگشتی 36 درصد و مبلغ آن تا 62/7 درصد 
افزایش یافته است. باید یادآور شد که در رشد چک های 
برگشتی، افزایش چک های مبادله شده مورد توجه است.
عمده دلایل برگشــت حدود 1/5 میلیون فقره چک به 
کسری یا فقدان موجودی برمی گردد. به عبارتی از نظر 
تعداد 97/4 و از نظر مبلغ تا 96/3 درصد از کل چک های 
برگشتی به دلیل کسری یا فقدان موجودی بوده است.

گفتنی اســت، از نظر اقتصادی، حجم چک های در 
گردش و همچنین پذیــرش عام آن به طور ویژه ای به 
اطمینان و اعتمــاد به روابط پولی برمی گردد. وقتی در 
یکسال 17 میلیون چک برگشت می خورد و همچنان که 
آورده شد در آخرین آمارها هم که مربوط به اردیبهشت 
ماه سال جاری است باز هم رشد قابل توجه دارد، یعنی 
رکود همچنان در کشور وجود داشته و آمار رشدهایی که 
اعلام می شود بیانگر وضعیت رونق اقتصادی نیست چون 
همانطور که گفته شــد بیش از 97 درصد از چک های 
برگشتی مربوط به عدم موجودی کافی بوده است یعنی 
پولی در دست مردم نیست که پرداخت کنند و مسلماً 
این وضع کسادی نمایشگر رکود یا رونق اقتصادی تا آمار 

رشدهای وابسته به نفت.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به دلایل 
افت شــاخص و نیز حجم و ارزش معاملات بورس 
طی ماه های اخیر گفت: دولت یازدهم برنامه و توجه 
خاصی به بازار سرمایه نداشت و حالا معامله گران 
منتظر هستند ببینند آیا این بی تفاوتی در دولت 

دوازدهم هم ادامه خواهد داشت.
امین خانلو در گفت وگو با تســنیم با اشــاره به افت 
شــاخص و نیز حجم و ارزش معاملات بورس در آخرین 
ماه بهار امسال گفت: یکی از دلایل این افت را باید سنت 
هر سال بازار سرمایه در فصل برگزاری مجامع شرکت ها در 
خرداد و تیرماه عنوان کرد که موجب می شود معامله گران 

با احتیاط بیشتری اقدام به معامله در بورس کنند.
این کارشــناس بازار ســرمایه افــزود: در این مدت 
شــرکت ها همزمان با برگزاری مجامع، اقدام به انتشــار 
عملکرد و گزارشات خود می کنند بنابراین به این دلیل 
سهامداران ترجیح می دهند با فروش سهام خود و یا عدم 
خرید سهام، از آسیب گزارشات منفی در امان باشند که 
این موضوع موجب افت حجم و ارزش معاملات در فصل 
مجامع شده و در خرداد امسال نیز این موضوع در بورس 

یک کارشناس مطرح کرد

ریزش مداوم شاخص بورس و آفتی به نام دولت بی تفاوت

قابل مشاهده است.وی اضافه کرد: از سوی دیگر به دنبال 
تقسیم سود ســهام در مجامع، نهاد معاملاتی شرکت ها 
در زمان بازگشــایی با افتی بیش از سود تقسیمی همراه 
می شــوند، بنابراین سهامداران ترجیح می دهند پیش از 
برگزاری مجامع شــرکت ها اقدام به فروش ســهام خود 

کنند تا از این آسیب در امان باشند.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: همچنین بر 
اســاس قانون تجارت شرکت ها ملزم هستند 8 ماه پس 
از برگزاری مجمع و تقسیم سود، این سود را به حساب 
ســهامداران واریز کنند، این در حالی اســت که به طور 

معمول ســود تقســیمی مجامع یا به دست سهامداران 
نمی رسد و یا اینکه با تاخیر زیادی به حساب سهامداران 
واریز می شــود که از این جنبه نیز ســهامداران ترجیح 
می دهنــد پیش از برگزاری مجامع شــرکت ها اقدام به 

فروش سهام خود کنند.
وی همچنین با اشــاره به اینکه از دیماه ســال 92 
تاکنون بازار ســرمایه به دلایل مختلف با افت فرسایشی 
همراه بوده اســت گفت: عمده دلایل این موضوع را باید 
رکود حاکم بر اقتصاد کشور دانست که بر صنایع و وضعیت 
سودآوری شرکت ها اثر منفی گذاشته و موجب بی رونقی 

بورس شده است.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: همچنین یکی 
دیگر از دلایل کاهش حجم و ارزش معاملات بورس در این 
روزها این است که هنوز مواضع اقتصادی دولت دوازدهم 
به ویژه در زمینه خروج اقتصاد از رکود مشخص نیست و 
این موضوع نیز بر معاملات بورس اثر منفی گذاشته است.
شــاخص بورس در خرداد ماه امسال حدود 2500 
واحد کاهش یافت و ارزش معاملات در این ماه نســبت 

به ماه قبل نصف شد.

معاون وزیر صنعت مدعی شد که آغاز تولید پژو 
2008 با داخلی سازی 30 درصدی، مغایرتی با مصوبه 

شروع تولید با داخلی سازی 40 درصدی ندارد!
محسن صالحی نیا در گفت وگو با فارس در پاسخ به 
این ســوال که با توجه به مصوبه وزارت صنعت، تولید 
خودروهای خارجی در کشور باید با داخلی سازی حداقل 
40 درصد آغاز شــود، دلیل شــروع تولید پژو 2008 با 
داخلی ســازی 30 درصدی چیســت؟ اظهار داشــت: 
داخلی سازی خودروها باید با یک برنامه زمان بندی صورت 
گیرد و به صورت پلکانی شــاهد افزایش داخلی سازی 

خودروها باشیم.
وی افزود: موضوع داخلی سازی 40 درصدی در همه 
قراردادها مد نظر است اما ما باید طوری عمل کنیم که 

تولید راه بیفتد، نمی توانیم تولید را متوقف کنیم بلکه باید 
با یک برنامه زمان بندی، داخلی سازی را افزایش دهیم.

معاون وزیر صنعت بــه خبرنگاری که گفت در هر 
حال شما خودتان مصوب کرده اید که تولید خودروهای 
خارجی با داخلی سازی 40 درصدی آغاز شود و با توجه 
به این مصوبه توجیه شــما پذیرفتنی نیست؛ پاسخ داد: 
این مسئله در واقع یک ضوابطی است که تعیین شده، 
قانون نبوده که نتوانیم آن را تغییر دهیم. ما قصد نداریم 
این قاعده را به هم بزنیم ولی به هر حال باید به راه اندازی 

تولید کمک کنیم.
صالحی نیا ادامه داد: دو بحث مطرح است، یکی اینکه 
بگوییم تولید را اصلا انجام ندهیم چون داخلی سازی به 
40 درصد نرسیده و دیگر اینکه با توجه به انعقاد قرارداد 

شــرکت ها با یکدیگر، اجازه دهیــم تولید یواش یواش 
صورت گیرد.وی مدعی شــد که آغاز تولید پژو 2008 
با داخلی ســازی 30 درصدی مغایرتی با مصوبه شروع 
تولید با داخلی سازی 40 درصدی ندارد و ما قاعده را به 
هم نزده ایم و نگفته ایم که از این به بعد، تولید خودرو با 
داخلی سازی 30 درصدی آغاز شود، بلکه در اجرای این 
قاعده، طراحی یکســری از قطعات و مجموعه ها زمانبر 
است.معاون وزیر صنعت به خبرنگاری گفت پس نباید 
در مصوبه می نوشتید که شــروع تولید با داخلی سازی 
40 درصدی انجام شود، پاســخ داد: ما نمی توانیم این 
مصوبه را هر بار تغییر دهیم، من تناقضی بین تولید پژو 
2008 با داخلی سازی 30 درصدی و مصوبه آغاز تولید 
با داخلی سازی 40 درصدی نمی بینم. این قاعده غلطی 

نیست.صالحی نیا بیان کرد: تاکید بر عدد 40 درصد در 
دو سه بخش جفا محسوب می شود. یکی اینکه به لحاظ 
عملیاتی بدترین چیز این اســت که به یک موضوع به 
صورت صفر و یک نگاه کنیــم. دوم اینکه مخاطبان را 
بی خود با یک ظن روبه رو می کند و ســوم اینکه جامعه 
صنعتی نیز باید با ســعی و خطا خود را به هدف تعیین 

شده برساند که این فرصت از آنها گرفته می شود.
وی اضافه کرد: مصوبه داخلی ســازی 40 درصدی 
بر اســاس یک سری قواعد گذاشته شــده و ما به این 
مصوبه حساس هستیم.معاون وزیر صنعت همچنین به 
خبرنگاری که گفت این حساسیت شما در اجرا نشان داده 
می شود، پاسخ داد: اگر دیدید سال آینده داخلی سازی این 
خودرو افزایش نیافت، نسبت به این مسئله اعتراض کنید!

معاون وزیر صنعت در اظهارات عجیبی مدعی شد:

مونتاژکاری پژو مغایرتی با مصوبه داخلی سازی خودرو ندارد!

شرکت هواپیماســازی ایرباس از لزوم کسب 
مجوز از دولت آمریکا برای فروش هواپیما به ایران 

خبر داد.
به گــزارش تســنیم به نقــل از رویترز، شــرکت 
هواپیماسازی ایرباس با انتشار بیانیه ای اعلام کرد، شرکت 
زاگرس ایرلاین ایران یادداشت تفاهمی برای خرید 28 
فروند ایرباس جدید با این شرکت منعقد کرده که شامل 
20 فروند ایرباس ای 320 نئو و 8 فروند ایرباس ای 330 
نئو می شــود. بعد از آنکه تحریم های غرب علیه ایران به 
موجب برجام لغو شــده، ایران به ثبت ســفارش خرید 

هواپیماهای جدید سرعت بخشیده است.
با این حــال رویترز از قول شــرکت ایرباس تأکید 
می کند: ایرباس گفته، یادداشت تفاهم منعقده با زاگرس 
ایرلاین مشــروط به کسب تمام مجوزهای لازم از جمله 
مجوز فروش هواپیما به ایران از اداره کنترل دارایی های 

خارجی خزانه داری آمریکاست.
این شــرکت اروپایی گفته، به تبعیت کامل از توافق 

هسته ای ایران و مقررات مرتبط با آن ادامه می دهد.
این قرارداد در جریان نمایشــگاه هوایی دوســالانه 
پاریس بین عبدالرضا موسوی، مدیرعامل زاگرس ایرلاینز و 
فابریس برژیه، مدیرعامل شرکت هواپیمای تجاری ایرباس 

به امضا رسیده است.
همچنین دو روز پیش هواپیمایی ایرتور هم از امضای 
تفاهمنامه خریــد 45 فروند هواپیمای ایرباس خبر داد 
که قرار اســت به مرور به ناوگان هواپیمایی این شرکت 

افزوده شوند.
بــا این حال در شــرایطی که دو ایرلایــن ایرتور و 
زاگــرس از امضای تفاهمنامه خریــد هواپیما با ایرباس 
خبر می دهند، وزیر راه و شهرســازی با ابراز بی اطلاعی 
دربــاره این تفاهمنامه ها گفت: اطلاعات را از مدیرعامل 

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران بگیرید!
وزیر راه و شهرسازی نیز که به همراه معاون خود به 
پاریس سفر کرده، از امضای تفاهمنامه های مذکور اظهار 
بی اطلاعی کرده اســت. عباس آخوندی در آستانه سفر 
اروپایی خود در این باره اظهار کرد: »اطلاع ندارم باید برویم 
آنجا )نمایشگاه هوایی پاریس(. از آقای پرورش )مدیرعامل 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران( اطلاعات را بگیرید.«

آخوندی همچنین با اشاره به این که هدفم از شرکت 
در نمایشگاه هوایی پاریس به سرانجام رساندن مذاکرات 
و قراردادهای نیمه کاره است، افزود: شرکت های اروپایی 
به دلیل تجربه بد مجازات آمریکا، مقداری محتاط بوده 

و اعتماد به نفس آنها کم است.

وی پس از ورود به فرانســه در جمع اعضای انجمن 
و شــورای کارفرمایان )مدف( این کشــور حضور یافت. 
آخوندی با خوشــبینی نسبت به برجام و رفع تحریم ها، 
در این نشست اظهار کرد: پس از برجام، سنگ بنای بسیار 
ارزشمندی برای روابط و توسعه همکاری های دو کشور 
نهاده شد که در این میان اراده رهبران و سیاستمداران دو 
کشور نیز بسیار راهگشا بوده است. شاهد عقد قراردادهای 
مهم همکاری در بخش های مهم هوایی، دریایی، ریلی، 
جاده ای و شهرسازی بودیم. همچنین قراردادهای حائز 
 ATR ،اهمیت تجاری با شــرکت های ایربــاس، بوئینگ

منعقد شده است.
گفتنی اســت، توافق های صورت گرفته برای خرید 
هواپیمــا چنانچه در اظهارات مقام های مســئول ایرانی 
و اروپایی آمده، تفاهمنامه اســت نه قرارداد نهایی. البته 
همیــن تفاهم های اولیه که تعداد آن در روزهای پس از 
برجام کم نبوده، تا رسیدن به نقطه عملیاتی فاصله دارد، 
همانطور که قرارداد خرید هواپیما از شــرکت آمریکایی 
بوئینگ هم در رسانه های دولت سرو صدا کرد اما بعد از 
روی کار آمــدن دولت جدید در آمریکا با چالش جدی 
مواجه شد و مســئولان وزارت خزانه داری این کشور از 

بازنگری در این توافق خبر دادند.

در مورد اخیر هم آن طور که شــرکت ایرباس اعلام 
کرده، تفاهم منعقده با زاگرس ایرلاین مشروط به کسب 
تمام مجوزهای لازم از جمله مجوز فروش هواپیما به ایران 
از اداره کنترل دارایی های خارجی خزانه داری آمریکاست. 
به این ترتیب هر چند امیدواریم این قرارداد به نتیجه ای 
مطلــوب برای کشــورمان منتهی گردد، اما ســرانجام 

موفقیت آمیزی برای آن قابل تصور نیست.
نوسازی ناوگان هوایی فرسوده کشور به شرطی که 
محوریت با پروازهای ارزانتر باشد، فی نفسه امری مطلوب 
اســت، هر چند در اولویت داشتن آن نسبت به حمل و 
نقل ریلی و جاده ای تردیدهای جدی وجود دارد. اما به 
فرض مصمم بودن وزارت راه دولت روحانی برای خرید 
هواپیمــا، باید به وزیر راه گوشــزد نمود که چندان به 
نتایج برجام خوشــبین نباشد، چرا که اتفاقات چند ماه 
گذشــته در حوزه مالی و تدوین تحریم های جدید در 
سنای آمریکا، عملا پنجره نیمه باز برجام را بسته است. 
بهتر اســت وزیر محترم راه به جای تعریف و تمجید از 
برجام، به ارتباط این خریدها با اجازه آمریکا و احتمال 
تحریم های جدید توجه بیشتری کند و سرمایه کشور را 
به جایی نفرستد که بعدها برای پس گرفتن آن بخواهند 

پای میز مذاکره بنشینند.

سه دیپلمات اروپایی گفتند، کشورهای اروپایی 
از تمدید تعلیق اقدامات متقابل علیه ایران توسط 
گروه کاری اقدام مالی )اف ای تی اف( برای یک سال 

دیگر حمایت می کنند.
به گزارش تســنیم به نقل از المانیتــور، گروه کاری 
اقدام مالــی )FATF( که یک گروه ناظــر مالی قدرتمند 
به شــمار می رود این هفته در والنسیای اسپانیا تشکیل 
جلســه می دهد تا اقداماتی اتخاذ کند که می تواند توافق 
هســته ای ایران را تقویت کند یــا آن را در معرض خطر 

بیشتری قرار دهد.
بعد از توافق هســته ای سال 2015، گروه کاری اقدام 
مالی که یک ســازمان بین دولتی مستقر در پاریس است 
و اســتانداردهایی را برای فعالیت بانک های سراسر جهان 
تدوین می کند، سال گذشته موافقت کرد که برای مدت 
یک ســال اقدامات متقابل علیه ایران را به حالت تعلیق 
دربیــاورد. این تحریم ها، که به موسســات مالی در مورد 

تعامل با کشــورهایی که دارای سوابق ضعیفی در زمینه 
مقابله با تامین مالی تروریزم و پولشــویی هستند هشدار 
می دهد، ایران را به همراه کره شــمالی در فهرست سیاه 
فعالیت های بانکداری قرار داده بود و مانع دیگری برای از 
ســرگیری یا شروع همکاری بانک های آسیایی و غربی با 

ایران محسوب می شد.
ایــران ترجیح می دهد تحریم ها به صورت دائمی لغو 
شود، اما بهترین شرایطی که این کشور به تحقق آن امیدوار 
است، ادامه تعلیق است. سه دیپلمات اروپایی که نخواستند 
نامشان فاش شود گفتند، کشورهای اروپایی از تمدید تعلیق 
اقدامات متقابل علیه ایران برای یک ســال دیگر حمایت 
می کنند. آنها اســتدلال کردند که حفظ ایران در منطقه 
خاکستری، به جای بازگرداندن آن به لیست سیاه، تهران را 
تشویق خواهد کرد تا گام های بیشتری برای بهبود عملکرد 

بانکی خود و تقویت اعتماد بردارد.
بــه رغم تعلیق تحریم های اف ای تــی اف علیه ایران، 

بانک ها و موسســات مالی بزرگ غربی همچنان به دلیل 
نگرانی از تحریم های پابرجای دولت آمریکا از همکاری با 

ایران امتناع می کنند.
یک اقتصاددان در رابطه با این موضوع اظهار کرد: در 
حالی که اجلاس تابســتانی FATF نزدیک است، مقامات 
وزارت اقتصــاد و بانــک مرکزی با شــدت و حدت ابراز 
امیدواری می کنند که اســم ایران بعد از تعلیق  اقدامات 
تقابلی علیه آن در بیانیه بوســان، در این اجلاسیه برای 

همیشه از بیانیه عمومی و لیست سیاه حذف شود.
مجید شاکری درباره نگاه مسئولان بانک مرکزی کشور 
معتقد است: این نوع دیدگاه بیش از حد خوشبینانه است. 
علت این موضع گیری مقامات فنی ایران که از شب انتخابات 
هم شروع شد خیلی درک کردنی نیست. برنامه اجرایی که 
علی طیب نیا بدون تصویب مجلس و سر خود امضا کرد تا 
اواخر 2018 زمان بندی اجرایی دارد و اجزای مختلفی از آن 
به لحاظ زمانی سررسید نشده است. بنا براین تصور اینکه به 

ناگاه در اجلاسیه  FATFکسی دلش به رحم خواهد آمد و 
ایران را از بیانیه عمومی حذف خواهد کرد فعلا بعید است.
وی افزود: تمام  تحرکات  ســه ماهه گذشــته علیه 
حســاب های ایران در هند، ترکیه، دبــی و نمونه واضح  
انتقال ارز پتروشیمی ها از چین با بهانه پولشویی یا شناخت 
ذینفعان تراکنش انجام شده است. تمام این ها به وضوح با 
هدف نگهداری ایران روی ریل همکاری با FATF طراحی 
شده است. بدیهی است که اگر هدف »نگهداری روی ریل« 
 باشد، هیچ انگیزه ای در FATF  برای خروج ایران از بیانیه 

عمومی وجود ندارد.
این دانش آموخته اقتصاد خاطرنشــان کرد: در واقع 
تقریبا با شــانس بالایی قابل پیش بینی است که خروجی 
اجلاســیه پیش رو فارغ از مصاحبه هــای مقامات وزرات 
اقتصاد  بعید است چیزی بیش از هشدار برای ادامه مسیر 
و تمدید تعلیق ها برای یک ســال دیگر باشد، مگر آن که 

اتفاق ویژه ای وجود داشته باشد.

المانیتور خبر داد

FATF حمایت اروپایی ها از  باقی ماندن ایران در لیست خاکستری

نماینــده اتاق اصناف در ســازمان مالیاتی بــا بیان اینکه 
رئیس ســازمان، از عدم افزایش مالیات مقطوع در سال ۹۵ خبر 
داده گفت: متاســفانه با وجود رکود شاهد رشد هشت درصدی 

مالیات اصناف نسبت به سال ۹4 بوده ایم. 
ابراهیم درســتی، نایب رئیس اول اتاق اصناف تهران در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم؛ با بیان اینکه پس از تشکیل جلسه فوق العاده کارگروه 
ویژه بررسی پیشنهاد سازمان امور مالیاتی کشور در اوایل خردادماه توافقات 
مناسبی با سازمان شکل گرفت اظهار کرد: پیشنهاد اولیه اتاق اصناف به 
این شکل بود، میزان مالیات عملکرد سال 1395 اشخاص مذکور به میزان 
مالیات قطعی شــده عملکرد سال 1394 تعیین شود. در مورد مودیانی 
که مالیات عملکرد ســال 1394 آنان تا تاریخ تســلیم اظهارنامه قطعی 
نشده است )به استثناء مودیانی که پرونده عملکرد سال 1394 آنها مورد 
رســیدگی قرار گرفته است(، مالیات قطعی عملکرد سال 1393 آنان با 

افزایش حداکثر 12 درصد مالیات مبنای توافق قرار گیرد.
نماینده اتاق اصناف در سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه پس 
از بررسی ها و رایزنی های مشترک به این نقطه نظر رسیدیم که اصنافی 
که درآمد آنها تا سقف یک میلیارد تومان در سال می شود در گروه سوم 
قرار بگیرند و برای آنها این امکان مهیا باشــد که بتوانند با هشت درصد 
افزایش مالیات نسبت به سال قبل اقساط خود را در چهار نوبت پرداخت 
کنند، گفت: گروه دوم نیز افرادی را در برمی گیرد که مبلغی بین یک تا 

سه میلیارد تومان درآمد داشته باشند.
درستی ادامه داد: گروه اول نیز به افرادی که بالای سه میلیارد تومان 
فروش دارند مربوط می شــوند و این افراد ملزم هســتند برای پرداخت 
مالیات اظهارنامه  مربوطه را تکمیل کرده و تحویل دهند. پیشنهاد دیگر 
ما به ســازمان امور مالیاتی این بود که برای همه گروه ها رویه واحد در 
نظر گرفته شود، چراکه وجود رویه های مختلف می تواند فسادزا باشد. به 
عنوان مثال قرار شد از برخی مودیان مالیات 12 درصد و از برخی دیگر 
مالیات 15 درصد اخذ شود این که با کدام معیارها این روند اخذ مالیات 
قرار اســت صورت گیرد ممکن است در آینده مشکلاتی را برای سازمان 

امور مالیاتی و اعتراضاتی را در بین اصناف ایجاد کند.
نائــب رئیس اتاق اصناف ایران با اشــاره به ایــن مطلب که در حوزه 
مالیاتی زیرمجموعه ها خوب عمل نکرده اند گفت: چه در تهران و چه در 
شهرســتان ها شاهدیم که ممیزها اطلاعات کاملی نداشته و میان گفتار 
ممیز و ســرممیز تمایز وجود دارد که به هر صورت این مسئله می تواند 
برای همکاران ما مشــکلات متعدد ایجاد کند و آنها را در موارد متعدد 

گمراه سازد.
وی با بیان اینکه رئیس ســازمان مالیاتی در نیمه دی ماه ســال 95 
تاکید کرده بود که مالیات اصناف در ســال 95 برابر با مالیات سال 94 
آنها خواهد بود و افزایش مالیاتی برای آنها نخواهیم داشت، افزود: اما به 
هر حال ســازمان امور مالیاتی بر خلاف نظر اتاق اصناف و  وعده ای که 
داده بود تصمیم به افزایش مالیات مقطوع اصناف گروه سوم گرفت و بر 
این اســاس مالیات سال 95 این دسته از مودیان با رشد هشت درصدی 

نسبت به سال 94 مواجه شد.
درســتی با انتقاد از افزایش مالیات اصناف با وجود رکود در کشــور 
تاکید کرد: امروز اصناف چراغ خود را به ســختی روشــن نگه داشته و 
بــرای حفظ آبروی نظام تلاش کرده و در مــوارد متعدد حتی به جای 
درآمدزایی از ســرمایه خود هزینه کرده اند تا فعالیت  آنها استمرار داشته 
باشــد. در چنین شرایطی وضع مالیاتی به این شکل شرایط کار را برای 

آنها سخت تر خواهد کرد.
وی با اشــاره به این مطلب که اصناف بر این نکته باور دارند که اگر 
قرار بر پرداخت مالیات است و مجلس این موضوع را مصوب کرده مالیات 
مشاغل پرداخت شود، ما طبق قانون عمل خواهیم کرد، افزود: شاید بد 
نباشد ســازمان امور مالیاتی برای دریافت مالیات به سراغ منابع جدید 
هم برود. به هر صورت اصناف طی سال های گذشته همواره مالیات خود 
را پرداخت کرده اند اما هنوز گروه هایی هستند که به شیوه های مختلف 

فرار مالیاتی دارند.
 درستی با اشاره به اینکه پنج و شش دهم درصد از درآمدهای دولت 
از طریــق دریافــت مالیات از اصناف تامین می شــود، ادامه داد: یکی از 
نگرانی هایی که در بین اصناف وجود دارد این است که سازمان مالیاتی به 
وعده های خود عمل نکند. قرار بود سازمان امور مالیاتی با توجه به رکود 
حاکم بر اقتصاد به دنبال افزایش مالیات مقطوع نباشــد اما این اتفاق به 
هر نحو افتاد و اعتراض های نمایندگان اصناف نیز در این خصوص مثمر 

ثمر واقع نشد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران با تاکید بر اینکه 
سه هزار حلقه چاه غیر مجاز در سال جاری مسدود خواهد 
شد، گفت: ۹0 درصد برداشت های بی رویه آب از سفره های 

زیرزمینی مربوط به چاه های مجاز است.
محمدرضا بختیاری در گفت و گو با خبرگزاری فارس با اشــاره 
به اینکه 33 هزار حلقه چاه غیرمجاز در استان تهران داریم که دو 
پیمانکار باسابقه برای انسداد و بستن این چاه های غیر مجاز فعالیت 
می کنند اظهار کرد: 90 درصد برداشت آب در استان تهران مربوط 
به چاه های مجاز اســت که بیش از ســهمیه و پروانه بهره برداری 
برداشت می  کنند به همین دلیل درصدد هستیم تا چاه های آب را 

با نصب کنتورهای هوشمند تحت نظر میزان برداشت قرار دهیم.
وی افزود: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته در سال جاری سه 
هزار حلقه چاه در محدوده عملکرد این شرکت باید مسدودالمنفعه 
شود که تعدادی از آنها مســدود شده است؛ بنابراین طبق برنامه 
ریزی های صورت گرفته در سال جاری 525 دستگاه کنتور هوشمند 
از نوع حجمی بر روی چاه ها نصب خواهد شد و حدود دو هزار کنتور 

نیز در قالب طرح فهام نصب خواهد شد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای تهران ادامه داد: برداشت آب 
از سفره های زمینی در استان تهران به طور کلی 2/5 میلیارد متر 
مکعب است که برداشت آب توسط چاه های غیرمجاز حدود 250 
میلیون متر مکعب بوده و 90 درصد برداشــت آب از ســفره های 

زیرزمینی مربوط به چاه های مجاز است.
بختیاری اضافه کرد: چنانچه بتوانیم برداشت بی رویه و بیشتر از 
سهمیه توسط چاه های مجاز را کنترل و آنها بپذیرند که باید طبق 
پروانه بهره برداری برداشت کنند می توانیم قدم های خوبی در جهت 

احیاء و تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی برداریم.
وی در پاسخ به این سؤال که اگر چاه های مجاز را کنتورگذاری و 
چاه های غیرمجاز را مسدود کنیم چه میزان آب صرفه جویی خواهد 
شد، تأکید کرد: استان تهران 150 میلیون متر مکعب بیلان منفی 
آب دارد بنابراین اگر این اقدامات به خوبی انجام شــود می توان در 

پنج سال آینده این بیلان منفی را به صفر رساند.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای تهران با تاکید بر اهمیت طرح 
احیا و تعادل بخشی اظهار داشت: طرح احیا و تعادل بخشی در یک 
سو و بقیه فعالیت های شرکت نیز در سوی دیگر قرار دارد و این طرح 
جزو اولویت های قانونی شرکت است که باید از توانایی کارشناسان 

خبره در این زمینه بیش از گذشته استفاده کنیم.
بختیاری در ادامه در خصوص بودجه های تخصیص یافته گفت: 
با توجه به شرایط اقتصادی کشور باید درآمدهای شرکت را مطابق 
با قوانین و ضوابط افزایش دهیم که این مهم نیز در راستای اقتصاد 

مقاومتی است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه فرصت آزمون و 
خطا در ادغام و تفکیک وزارتخانه ها زیاد بوده است گفت: تفکیک 
شکلی وزارتخانه ها بدون برنامه مداری بعد از چند سال حاصلی 

جزء شکست نخواهد داشت.
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به تصویب یک فوریت لایحه اصلاح 
ساختار دولت )تفکیک وزارتخانه ها( گفت: نه ادغام و نه تفکیک وزارتخانه ها 

هیچ کدام نمی تواند مشکل کشور را حل کند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه 
در ادغام و همچنین تفکیک وزارتخانه ها باید ماموریت های اصلی با اهدافی 
که در قانون گذاری دیده شــده مدنظر قرار بگیرد، افزود: باید مشــخص 
شود هدف از تفکیک یا ادغام وزارتخانه ها کاهش یا افزایش بوروکراسی، 

کوچک سازی دولت و همچنین کاهش یا افزایش تصدی گری است.
وی با تاکید بر اینکه در حوزه اصلاحات اصل 44 قانون اساســی در 
حوزه برنامه های پنجم و ششــم توسعه هدف کوچک و فربه سازی دولت 
و کاهش تصدی گری بوده است، تصریح کرد: در شرایط فعلی ادغام هایی 
که در حوزه وزارت خانه ها صورت گرفته به عملیاتی شــدن این اهداف و 

کوچک سازی دولت ها منجر نشده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه خروجی ادغام ها چه 
در وزارت راه و شهرسازی و چه در وزارت صنعت، معدن و تجارت اهداف 
تعیین شــده را محقق نکرده است، به خانه ملت گفت: اگر تفکیک این 
وزارتخانه ها اکنون در دستور کار قرار بگیرد اما باز هم همین رویکرد فعلی 

حاصل شود به طور حتم نتیجه ای عاید کشور نخواهد شد.
پورابراهیمی داورانی ادامه داد: ادغام یا تفکیک وزارتخانه ها نباید مدام 
عقب گرد برای اقتصاد کشور باشد از این رو پیش بینی تصمیمات قبل از 

اجرای آنها برای جلوگیری از تکرار اشتباهات لازم است.
تفکیک کورکورانه وزارتخانه ها محکوم به شکست است.

وی با بیان اینکه اگر تفکیک وزارتخانه ها با همان رویکرد و ســاختار 
زمان ادغام در دستور کار باشند، نتیجه ای جز تصمیم مجدد بعد از چند 
ســال برای ادغام رخ نمی دهد، گفــت تحقق هدف گذاری ها بیش از هر 

چیزی باید در موضوع تفکیک وزارتخانه ها مدنظر باشد.
ایــن نماینده مــردم در مجلس دهم، ادامه داد: به نظر می رســد به 
علت عدم اهتمام دولت به اصلاح ساختارها نه در ادغام و نه در تفکیک 

ماموریت ها به سرانجام نمی رسد.

واردات ایران از  اروپا امســال )سال 2017( 44 درصد بیشتر 
شده است.

به گزارش »نســیم آنلاین« آمار منتشر شده از سوی اداره اطلاعات 
اقتصادی اتحادیه اروپا )یورو استات( نشان می دهد مبادلات تجاری ایران 
و 28 عضو این اتحادیه در 4 ماهه نخست سال جاری میلادی رشد 127 

درصدی داشته است.
براساس این گزارشــات مبادلات دوطرف از 2/887 میلیارد یورو در 
4 ماهه نخست 2016 به 6/557 میلیارد یورو در 4 ماهه نخست امسال 

رسیده است.
صادرات اتحادیه اروپا بــه ایران در ماه های ژانویه تا آوریل 2017 با 
رشد 44 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده و به 3/144 
میلیارد یورو رسیده است. در 4 ماهه نخست 2016 صادرات اتحادیه اروپا 

به ایران 2/17 میلیارد یورو اعلام شده بود.
واردات اتحادیه اروپا از ایران نیز در 4 ماهه نخست 2017 با رشد حدود 
5 برابر نسبت به مدت مشابه سال قبل به 3/413 میلیارد یورو رسیده است. 
در 4 ماهه مشابه سال قبل 717 میلیون یورو کالا از ایران وارد شده بود.

لغو تحریم نفتی و از سرگیری خرید نفت ایران علت رشد قابل توجه 
واردات اتحادیه اروپا از ایران در سه ماهه نخست 2017 بوده است.

بر اساس این گزارش، آلمان بزرگ ترین صادرکننده به ایران و ایتالیا 
بزرگ ترین واردکننده از ایران در 4 ماهه نخست 2017 در میان کشورهای 

اروپایی شناخته شده اند.
صادرات آلمان به ایران در 4 ماهه نخست 2017 با رشد 23 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به 832 میلیون یورو رسیده است. آلمان 
در ماه های ژانویه تا آوریل سال قبل 675 میلیون یورو کالا به ایران صادر 
کرده بود.ایتالیا نیز در سه ماهه نخست سال قبل 121 میلیون یورو کالا از 
ایران وارد کرده بود که این رقم با از سرگیری خرید نفت ایران در 4 ماهه 
نخست 2017 بالغ بر 8/2 برابر شده و به یک میلیارد یورو رسیده است.

براساس آخرین صورتهای مالی منتشر شده شرکت سایپا 
دیزل، زیان انباشته این شرکت در پایان سال 13۹۵ بیش از 4 

برابر سرمایه این شرکت شده است.
به گزارش نســیم آنلاین ،شرکت ســایپا دیزل در سال های 81 تا 
83 بــا افزایش ســرمایه های متعدد تقریبا پر از پول شــد، اما جریان 
سیاسی حاکم بر صنعت خودروسازی پس از انتخابات سال 84 و تغییر 
مدیریت کشــور تلاش کرد تا بخشهایی از دارایی های این شرکت را با 
انجام مزایده ای در ماههای آخر دولت اصلاحات، از این شــرکت خارج 
کند. درنتیجه جدا شدن بخشی از توان و ظرفیت تولید این شرکت در 
مزایده مذکور توان تولیدی این شرکت روبه کاهش گذاشت. در دولت 
نهــم مجموعه ای از مدیران و کارگران این شــرکت تلاش کردند تا با 
ابطال مزایده مذکور دارایی های از دســت رفته شرکت را برگردانند اما 

این تلاشها نتیجه ای نداد.
علیرغم کاهش توان تولیدی و خدماتی شرکت، با تلاش مجموعه 
مدیریتی جدید در این شــرکت، سایپا دیزل در سال 1386 به عنوان 
صادر کننده نمونه گروه ســایپا و کشور انتخاب شد. رقم صادرات این 
شرکت در سال 84 کمتر از 7 میلیون دلار بود که علیرغم جدا شدن 
بیش از 40٪ توان تولیدی این شــرکت در مزایــده مذکور، با تلاش 

کارکنان رقم صادرات در سال 86 به بیش از 34 میلیون دلار رسید.
در سال 1388 به دلیل مشکلات سیاسی ایجاد شده پس از انتخابات 
تولید این شرکت روبه کاهش گذاشت، اما مجددا به روند افزایشی تولید 

بازگشت و بیشترین تولید این شرکت در سال 1390 رقم خورد.
سایپا دیزل که در سال 1390 رکورد فروش بیش از 10هزار میلیارد 
ریال را در صورتهای مالی خود شاهد بود، اکنون در سال 1395 بیش 
از 10 هزار میلیارد ریال زیان انباشته را در کارنامه خود دارد. بیش از 
60 درصد از زیان انباشــته ســایپا دیزل در دولت روحانی و در دوران 
پساتوافق و پسابرجام یعنی در سال های 93، 94 و 95 رقم خورده است. 
در سال های 90 تا 92 زیان انباشته سایپا دیزل تقریبا 2 برابر سرمایه 
این شرکت بوده است اما اکنون در سال 1396 سایپا دیزل بیش از 4 
برابر سرمایه ثبت شده خود زیان انباشته دارد. شرکت سایپا برای فرار 
از این زیان انباشته که در صورتهای مالی تلفیقی این شرکت خودنمایی 
می کرد با واگذاری صوری ســهام خود در این شــرکت به 4 شرکت از 
زیرمجموعه های خود، این زیان را از گزارش صورتهای مالی سایپا دیزل 
حذف کرد، در حالیکه این زیان همچنان وجود دارد و سازمان بورس 

هم در قبال این واگذاری سکوت اختیار کرد. 
حالا زیان انباشــته سایپا دیزل از 1000 میلیارد تومان فراتر رفته 
است. باید دید دولتمردان چه پاسخی در این زمینه ارائه خواهند کرد؟

براساس آخرین صورتهای مالی 

زیان انباشته سایپا دیزل
 از 1۰۰۰ میلیارد تومان فراتر رفته است

امسال

واردات ایران از اروپا
 44 درصد بیشتر شده است


